
«Olimpiada manass a debachel ecologic e finanzial»
Verds pretendan promoziun pli perdurabla dal Grischun

■ (anr/fa) A l’avis dals Verds grischuns
cuntegnessan gieus olimpics en Gri-
schun il privel quasi inevitabel per
l’ecologiae lasfinanzaschantunalas.En
il chantun dessi tenor els megliers pro-
jects per promover l’economia. «Sch’ils
Gieus olimpics 2022 duain turnar en las
muntognas, ston San Murezzan e Tavau
prestar quai che citads grondas sco Van-
couver, Torino u Salt Lake City han pur-
schì», han constatà Anita Mazzetta, com-
membra da laGlista Libra/Verda daCuira,
e Rolf Marugg, Landrat da Tavau e com-
member dals Verds ier a chaschun d’ina
orientaziun dals meds da massa a Cuira.
«Implants da sport cumpatibels per gieus
olimpics per las 80 disciplinas datti be
paucs, per ina milliarda stuessan els vegnir
construids e suenter puspè allontanads»,
han els cuntinuà e menziunà ch’ils 23 000
letgs d’hotel pretais da l’IOC dettia mo
sch’ins dumbria ensemen ils letgs da tut
l’hotellaria grischuna. Era las capacitads da
la Viafier retica na bastan betg sco ch’els
han punctuà per il transport da tut il tross
ed aspectaturs. Preschent a Cuira era ier er
Bastien Girod, cusseglier naziunal dals
Verds da Turitg e commember da la cu-
missiun federala per scienza, furmaziun e
cultura (CSF/WBK).

«Sustegn federal
per in debachel olimpic?»

«La discrepanza tranter las cundiziuns lo-
calas ed ils basegns per gieus olimpics ve-
gnan a manar en cumparegliaziun cun au-
ters gieus olimpics a dapli custs e damain
niz economic», ha ditg Girod, «l’Olimpia-

da 2022 enGrischun na feriss be sco previs
territoris protegids, il privel fiss era ch’i ve-
gnissan construids blers hotels che vegnis-
san transmidads suenter en abitaziuns se-
cundaras.» En quai che reguarda la contri-
buziun federala per ils gieus olimpics fan
ils Verds cundiziuns: En la CSF vegnan ils
Verds sco ch’el haditg a refusar ina garanzia

da deficit federala. «Ultra da quai duai la
contribuziun federala a favur dals gieus
olimpics resp. la garanzia da deficit enGri-
schun vegnir suttamessa al suveran.»

«Gieus alvs il fauss concept»
Cun concentrar ils gieus olimpics enmun-
togna crescha sco che Anita Mazzetta ha

menziunà il squitsch sin cuntrada e natira:
«Quai na va betg senza donnagiar territoris
protegids.»La commembradalComité cri-
tic envers gieus olimpics en Grischun ha
menziunà era l’uschenumnadaNIV-Char-
ta: Che quella cuntegnia baingea bunas in-
tenziuns davart intgins temas impurtants,
«il grond problem è dentant che la charta

nun è giuridicamain e politicamain betg
impegnativa, fin avant paucas emnas na sa-
vevan ils represchentants da l’IOC gnanc
ch’igl exista questa charta.» AnitaMazzetta
dubita perquai ch’els fissan pronts da re-
spectar las decisiuns cuntegnidas en la
NIV-Charta: «Las finamiras a lung term,
sco per exempel la reducziun da las emis-
siuns donnagiusas, n’èn senza las decisiuns
politicas correspundentas betg realisablas.»
Ses facit è perquai ch’i vegnia investì en il
Grischun era senza gieus olimpics en ils im-
plants da sport, hotellaria e traffic public,
«forsa in zic pli plaun,maper la paja pli per-
durabel, pli favuraivel e damaniera che s’af-
fà cun la filosofia dal turissem grischun.»

«Problems structurals
creschissan anc»

«Sch’il chantun vul promover la con-
junctura en Grischun duess el far quai en
plirasmanieras e betgmo cun candidar per
gieus olimpics», ha punctuà Rolf Marugg,
«nus stuain bandunar la via dal turissem
excessiv ed optimar il turissem che porscha
natira intacta e quietezza.» Emprima prio-
ritad ha tenor el en las regiuns turisticas sco
Engiadin’Ota e Tavau ed autras la promo-
ziun d’abitaziuns pajablas per ils indigens.
«Enstagl da sguazzar il chapital chantunal
per ils custs da segirezza durant l’olimpiada
duess il chantun intensivar il sustegnfinan-
zial per sanaziuns energeticas», ha ditgMa-
rugg, «ils proprietaris fissan alura pronts
dad investir, uschia dessi dapli lavur per
l’industria da construcziun ed uschia ve-
gnissan era mitigiadas las consequenzas da
l’iniziativa da segundas abitaziuns.»

Bastien Girod (san.), Anita Mazzetta e Rolf Marugg mettan en dumonda ils avantatgs da gieus olimpics per il chantun Grischun.
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Swisscom: Ina interpresa stabila cun in bun avegnir
Conferenza da medias a Turitg

DA LUCAS DEPLAZES / ANR

■ Il gudogn da Swisscom da l’onn
2012 munta ad 1,7 milliardas francs.
La svieuta è sa reducida per 83 mil-
liuns francs sin 11,3 milliardas francs.
Cun 9,2 milliardas francs è la situaziun
da Swisscom en Svizra stada l’onn passà
stabila, ha constatà Carsten Schloter, il
schef operativ, a chaschun da la confe-
renza da medias dad ier a Turitg. L’ero-
siun dals pretschs da var 400 milliuns
francs ha l’interpresa pudì cumpensar
cun in augment dal traffic sin divers

secturs. Las tariffas en sa sbassadas vina-
vant. Dapli l’onn 2007 ha Swisscom re-
ducì las taxas sin la rait fixa per 83% e
sin la rait mobila (telefonins) per 52%.
Il dumber da clients sin la rait mobila è
s’augmentà l’onn passà vinavant sin uss
6,2 milliuns abunents.

Ina midada da cultura
Schloter ha constatà ina midada consi-
derabla da cultura durant ils ultims 10
onns e quella tendenza vegnia a cunti-
nuar. Sa cuntentava il client pli baud
cun la transmissiun da text, pled e ma-

letg, pretenda el ussa sin il sectur da te-
lecommunicaziun vairs eveniments
persunals. Il client modern vul disponer
da tuttas sorts datas (text, tun, maletgs,
musica, fotos, videos, televisiun), e quai
da pertut e da tut temps. Impurtant saja
plinavant da pudair avair access a tut
quell’infurmaziun er ordaifer las uras da
program. Quest svilup pretendia ina
fundada cumpetenza tecnica che saja
capabla da garantir ina rait da trans-
missiun da gronda capacitad e stabili-
tad. Ord quest motiv investescha Swiss-
com – per part esemen cun partenaris –

grondas summas en la nova rait da fibra
da vaider. Actualmain è collià cun quel-
la rait in mez milliun chasadas. Da-
vent da 2014 vul colliar Swisscom
mintg’onn 300 000 chasadas ed inter-
presas cun la rait da fibra da vaider per
arrivar fin l’onn 2020 sin 80% da la
clientella. Sco emprima interpresa por-
scha Swisscom cun 4G/LTE ina ulteriu-
ra rait per la telecommunicaziun mobi-
la da gronda prestaziun. L’onn passà ha
investì Swisscom quasi duas milliardas
francs.

Pauschalas han l’avegnir
Per cuntentar ils basegns e giavischs dal
client dad oz e da damaun porscha Swiss-
com abunaments pauschals «Tut inclu-
siv» che sa differenzieschan tenor la sper-
tadad dumandada per navigar. Fin uss
hajn gia 889 000 clients fatg diever da
quest sistem numnà «infinity».

La televisiun sin via da success
Cun 791 000 (27%) abunents da tele-
visun sa chatta Swisscom sin l’emprima
posiziun dals divers purschiders. I suon-
dan alura UPC Cablecom cun 730 000
(25%) e la televisiun via satellit cun il
medem dumber d’abunents.

Il pretsch da las aczias da Swisscom è
s’augmentà 2012 per 13,8%. Ils acziu-
naris pon quintar cun la medema divi-
denda sco l’onn passà, numnadamain
22 francs pro aczia.

Fastweb
Fastweb, la figlia taliana che Swisscom
ha acquistà avant intgins onns, ha fatg
quitads ils ultims onns. Ussa saja sa sta-
bilisada la situaziun. Fastweb ha nudà
2012 ina svieuta da 1,6 milliardas
euros ed ha pudì augmentar il dumber
da clients. Tenor Schloter datti en l’Ita-
lia – nua che mo 55% da las chasadas
disponan d’internet – anc in grond
potenzial.Carsten Schloter, CEO da la Swisscom, ha pudì annunziar in gudogn dad 1,762 milliardas francs per l’onn passà. KEYSTONE

Dapli effizienza cun
ina rait intelligenta
En vista a la midada structurala
dal provediment cun forza elec-
trica èsi necessari da coordinar
optimalmain la producziun da
l’energia electrica ed ils divers
basegns dals consuments. Ord
quest motiv dovri in sistem elec-
tronic che po calcular e regular
cuntinuadamain ils basegns e las
pussaivladads da producziun e
da furniziun da l’energia elec-
trica.

Swisscom porscha uss cun
«SwisscomEnergy Solutions» ina
rait da datas «intelligenta» paral-
lel cun la rait che transporta il
current electric. Il sistem calcule-
scha cuntinuadamain ils basegns
da la clientella e l’energia avant
maun sin la rait. Il sistem stabili-
sescha la rait e procura per l’effi-
zienza necessaria.

Sco quai che Carsten Schloter
ha confermà envers l’anr vul
Swisscom extender quest sistem
sin l’entira Svizra. Gia uss èn pas-
sa 200 clients colliadas cun quest
sistem e nus quintain cun var
milli clients ils proxims mais, ha
ditg Schloter. En il decurs da
quest onn vegn Swisscom ad en-
trar en contractivas cun «Swiss
grid» (l’interpresa che è responsa-
bla per la rait da transport d’elec-
tricitad) per pudair cuntanscher
la certificaziun dal sistem. Il sin-
gul consument na saja betg per-
tutgà da la nova installaziun che
vegn realisada senza custs (di-
rects) supplementars per ils con-
suments.
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